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     آزادي بيان واقعي
محمدجواد محمدزاده در توئيتي نوشته: اميرمهدي ژوله: 
»خدا رو ش��كر دولتي داريم كه هم��ه مي تونن نقدش 
كنن!« آقاي سلبريتي، اين به خاطر امكان آزادي بيان در 
اين دولت نيست. به خاطر اينه بي كفايتي دولت تا مغز 
استخوان تك تك مردم رو سوزونده. آزادي بيان واقعي، مخصوصاً در سيما، 

اگر بود كه روحاني يك روز هم بيش از اين دوام نمي آورد. 
........................................................................................................................

    ذوق اصلاح طلبان به كام رضا شاه!
كاربري به نام سيروس نوشته: مريم شريعتمداري دختري كه در خيابان 
انقلاب روسري سر چوب گرفت و با تراول هاي اصلاح طلبان تشويق شد، 
گفته س��وم اس��فند را براي اعتراض انتخاب كرده چون سرآغاز احياي 
مشروطه است! سوم اسفند رضا و سيدضياء با طراحي آيرونسايد انگليسي 

كودتايي كردند كه به سياه ترين ديكتاتوري در تاريخ ايران منجر شد!
........................................................................................................................

    پول داشتن امتياز است؟
اميرعلي صفا نوشته: لايحه تدوين كردن كه براي نامزدي مجلس فرد يا 
از طرف حزب معرفي بشه يا امضاي 10هزار نفر رو داشته باشه يا مبلغي 
رو سپرده گذاري كنه. روي دو مورد اول ميشه بحث حقوقي كرد ولي 

»پول داشتن« چه امتياز خاصيه كه شرطش كنيم آخه؟
........................................................................................................................

    شفافيت براي معافيت هاي گمركي
سيدياسر جبرائيلي در توئيتي نوشته: در لايحه بودجه ۹۷ رقم مصوب 
معافيت ها و تخفيف هاي گمركی، ۶00 ميليارد تومان اس��ت اما فقط 
در هش��ت ماهه ۹۷، عملكرد معافيت ها و تخفيف هاي گمركي بالغ بر 
3هزارميليارد تومان بوده است. خوب است در راستاي شفافيت ليست 

دريافت كنندگان اين معافيت ها منتشر شود. 
........................................................................................................................

    بالاترين نرخ تورم مواد غذايي در 2 دهه اخير
 مهدي مهرپور در توئيتي نوشته: آقاي روحاني! اطلاع داريد نرخ تورم 
مواد خوراكي كه مهم ترين بخش مصرفي مردم است، در مناطق شهري 
كشور در بهمن ۹۷ نسبت به ماه مشابه سال قبل ۶3/۶ درصد اعلام شده 

كه بالاترين نرخ تورم مواد غذايي دو دهه اخير محسوب مي شود. 
........................................................................................................................

    آقاي ظريف! خوش آمديد!
 اكانت نود اقتصادي نوشته: ظريف، وزير خارجه: قبل از برجام بيشتر از 
الان نفت مي فروختيم! آقاي ظريف، به جمع دلواپسان خوش آمديد، 
قبل از ورود به جمع دلواپسان، هزينه پنج سال تحميل خسارت به ملت 

ايران را بپردازيد!
........................................................................................................................

    خدا را شكر روحاني رئيس جمهور شد!
 كاربري به نام سپهبد فهيمه نوشته: روحاني سال ۹۲: والله العلي العظيم 
اگر مشكلات كشور راه حل نداشت من كانديدا نمي شدم، خدا رو شكر 
روحاني رئيس جمهور شد و كليد راه حل مشكلات رو پيدا كرد و استاد 

مشايخي رو برامون نگه داشت. خدا خيرت... 
........................................................................................................................

    خصوصي سازي و فساد
 عليرضا جعفري نوشته: جهانگيري: »نشد يكبار خصوصي سازي شود و 
كسي نگويد فساد شده است.« نشد ما هم يكبار شاهد خصوصي سازي 
باشيم و فساد نشود! يك شركت ۷هزارميلياردي رو 1۲0ميليارد واگذار 

كني، اسمش فساد نيست پس چيه!

انتشار خبري در نشريه صدا در خصوص دلايل 
عدم حضور حسن روحاني رئيس جمهوراسلامي 
اي�ران در جلس�ات مجمع تش�خيص مصلحت 
نظام موضوع�ي قابل تأمل اس�ت كه نش�ان از 
اختلاف�ي آش�كار در درون دول�ت ب�ر س�ر 
پذيرش لوايح مرتبط با گروه اق�دام مالي دارد. 
نشريه صدا در شماره اخير خود در گزارش تحقيقي 
به جزئيات روابط ايران با FATF طي سال هاي ۸۹ 
تا ۹۷ و مواضع اعضاي مجمع تش��خيص پرداخته 
كه در جمع بندي گزارش آورده اس��ت: حالا همه 
نگاه ها به مجمع تش��خيص مصلحت نظام دوخته 
شده است. حسن روحاني با وجود آنكه مي داند اين 
مسيري است كه بايد از سوي ايران طي شود، اما در 
جلسات مجمع تشخيص مصلحت حاضر نمي شود. 
اين موضوع نيز نش��انه مهمي اس��ت چراكه او نيز 
نمي خواهد تجربه برجامش را تكرار كند. او خواهان 
اين نيس��ت كه صفر تا صد تأييد يا رد اين لوايح به 
پاي او نوشته شود، از همين رو مجمع را به حال خود 
گذاشته است تا بر سر دوراهي تصميم ساز بايستد و 

عواقب آن را براي كشور بپذيرند. 
   چرا روحاني غايب است

اين نكته كه چرا رئيس جمهور در جلس��ات مجمع 
تشخيص مصلحت نظام براي بررسي لايحه پالرمو 
حضور پيدا نمي كند، سؤالي اس��ت كه اتفاقا براي 
بسياري از تحليلگران مس��ائل داخلي مطرح شده 
اس��ت. طبيعي اس��ت كه در ش��رايط فعلي دولت 
روحاني ع��لاوه بر ادام��ه حيات برج��ام پذيرفتن 
ترتيبات اجرايي گروه وي��ژه اقدام مالي را به عنوان 
يكي از اهداف خود در عرصه سياست خارجي تعيين 
كرده و تمام توان خود را در طول دو سال گذشته در 
مجلس شوراي اسلامي و مجمع تشخيص مصلحت 

نظام صرف آن كرده است. 
مهم ترين دليل دولت براي اج��راي ترتيبات گروه 
ويژه اقدام مالي حفظ روابط مالي ايران با بانك هاي 
مطرح جهاني بوده تا به اين ترتيب از بالا رفتن بيش 

از اندازه قيمت ارز در داخل جلوگيري شود. 
محمد جواد ظريف وزير امورخارجه در جديدترين 
س��خنان خود در حماي��ت از اج��راي كامل قواعد 
اجرايي FATF باز هم به اين نكته اش��اره مي كند 
كه شرايط پس از رد لوايح مرتبط با گروه اقدام مالي 
روشن نيست و بايد همه تصميم گيران در اين باره 

مسئوليت چنين اقدامي را بپذيرند. 
وي در اين باره مي گويد: دوستان براساس واقعيات 
تصمي��م بگيرن��د، ما براس��اس واقعي��ات تصميم 
مي گيريم، تا حالا مي گفتند اتفاقي نمي افتد، حالا 
شرايط را مي بينند. هر تصميمي بگيرند ما تبعيت 

مي كنيم، ولي بدانند كه چه آثاري دارد. 
در صورت پذيرفتن حرف ظري��ف در اين باره يك 
سؤال جدي مطرح مي ش��ود كه مسئوليت دولت 
در قبال ش��رايط پس از پذيرفتن لوايح مرتبط چه 
خواهد بود. آيا مي توان اين نكته را جدي گرفت كه 
خبر صدا در خصوص عدم حضور روحاني در مجمع 

واقعيت دارد. 
   ماهيت گروه اقدام مالي 

بياييد يك بار ديگر دلايل دولت براي اجراي كامل 
قواعد FATF را مرور كنيم. آيا مي توان انتظار به 

وجود آمدن تحول اساسي در اين باره داشت. 
تمام نشانه ها حاكي از اين است كه تغيير وضعيت 
پرونده FATF اثر فني بر نرخ مبادلات ايران ندارد 
چراكه تفاوت معناداري بين وضعيت اقدام متقابل 
يا بودن در ليست سياه و وضعيت تعليق كه در آن 

قرار داريم به وجود نخواهد آورد. 
هم اكنون ايران تحت تاثير س��نگين ترين فش��ار 
تحريمي از سوي امريكا قرار دارد. ضمانت اجرايي 
تحريم هاي امريكا بسيار بيشتر از ضمانت اجرايي 
گروه اقدام مالي است و اگر كسي نخواهد به خاطر 

وجود ايران در ليست سياه با ايران كار كند، طبعا به 
دليل تحريم ده ها بار بيش از آن نمي خواهد با ايران 
كار كند. از س��وي ديگر وزارت خزانه داري امريكا 
فعالانه در پي قطع هرگون��ه فعاليت ارزي ايران در 
محيط بين المللي است و در طول دو سال گذشته 
امريكايي ه��ا با ش��ناخت اكوسيس��تم ارزي ايران 
بسياري از اين مجاري را قطع كرده اند. اين مسئله 
سبب شده تا صرف نظر از وضعيت ايران در ليست 
گروه اقدام مالي بسياري از كشورها ريسك همكاري 

با ايران را به جان نخرند. 
نمونه چنين اقدامي را مي توان در قطع رابطه مالي 
ايران با امارات ديد. كس��اني كه با سيستم چرخش 
ارزي ايران در منطقه آشنايي داشته باشند، مي دانند 
كه عمليات ارزي عمده بانك ها و صرافي هاي ايراني 
به صورت عمده در مسقط، دوبي و استانبول متمركز 
شده اس��ت. مسقط و اس��تانبول بعد از تحريم هاي 
همه جانبه غرب عليه اي��ران بود كه به لنگرگاه هاي 
مب��ادلات ارزي ايران تبديل ش��دند ولي دوبي هم 
سابقه بيشتري در اين امر دارد و هم از حجم مبادلات 
ارزي ايران از منطقه حجم بزرگ تري نسبت به دو 

رقيب تازه وارد به خود اختصاص مي دهد. 
همين مسئله سبب شده است كه با وجود روابط گاه 
متش��نج ايران و امارات متحده عربي، باز هم دوبي 
جايگاه خود را در تجارت خارجي ايران حفظ كند. 

اين مسئله دلايل مختلفي دارد. 
دوبي يك هاب منطقه اي صادرات مجدد اس��ت و 
همين نكته قيمت تمام شده كالا را به دليل صرفه 
مقياس در دوبي پايين م��ي آورد و كل عوارض اين 
صادرات مجدد تنه��ا ٤درصد اس��ت. در كنار اين 
واردكننده شانس امتحان مس��ير راحت قاچاق از 
دوبي را دارد. يك جمعيت ايراني بزرگ شامل تجار 
و كاركنان دفاتر شركت هاي ايراني در دوبي زندگي 
مي كنند كه مهم ترين تجارت آنها با ايران اس��ت و 
همين مسئله باعث مي شود هميشه تقاضاي ريال 
در دوبي معادل تقاضاي درهم در تهران باش��د، لذا 
شديدترين تحريم ها هم تا زمان اخراج اين ايرانيان 
از دوبي امكان توقف تهاتر اي��ن دو تقاضا در تهران 
و دوبي را ندارد، به همي��ن دلايل حتي واردكننده 
ايراني ك��ه از اروپا نمايندگي مس��تقيم گرفته هم 
ترجيح مي ده��د كالا را از دوبي بي��اورد و با درهم 

تسويه كند. 
از همين رو جابه جايي اين سيستم ارزي براي ايران 
بسيار دشوار اس��ت. امريكايي ها در طول سال هاي 
گذش��ته تلاش فراواني كردند كه ب��ه نحو ممكن 
بتوانند رابطه مالي ايران و امارات را قطع كنند كه تا 

حدودي هم در اين مسير موفق شدند. 
در كنار اين تلاش هاي فراواني نيز براي قطع ارتباط 
مالي بين ايران و عراق و ايران و امريكا صورت گرفت 
كه به دليل تلاش بانك مركزي و عقد قراردادهايي 
براي مبادله پول بدون استفاده از دلار اين تلاش ها 
تاكنون ناكام مانده است، از اين رو آنچه سبب شد 
ارتباطات مالي ايران با س��اير كشورها حفظ شود، 
خروج ايران از ليست سياه نبوده بلكه مسئله اساسي 
ابتكار ايران در حفظ روابط خود با ساير كشورها از 
طريق ابزارهاي داخلي ب��وده كه كارايي خود را نيز 

اثبات كرده است. 
   دلايلي براي شك به دولت 

به اين ترتيب روشن است كه اس��تدلال دولتي ها 
در خصوص بحث پذيرفتن قواعد گروه اقدام مالي 
تا حدود زيادي از واقعيت به دور است. در حقيقت 
با پذيرفتن اين قواعد و شناس��ايي تمام ذي نفعان 
ارتباطات مالي عملًا دست وزارت خزانه داري امريكا 
براي اضافه كردن افرادي به ليس��ت سياه خود باز 
مي ش��ود. در كنار اين مطرح كردن اي��ن نكته كه 
كش��وري همچون چين ادامه همكاري خود را به 
خروج ايران از ليست سياه منوط مي كرده از اساس 

اشتباه است. 
مش��كلات كنوني در همكاري ايران با چين بيشتر 
به دليل نوع همكاري اي��ران با چين پس از امضاي 
برجام بود كه گاه با تحقير طرف چيني توسط دولت 
همراه ب��ود و روحاني در حال چي��دن ميوه همين 
رفتار خود است. حالا و با تمام اين دلايل در صورت 
صحت خبر نشريه صدا چطور مي توان به اين نكته 
اطمينان داشت كه در صورت بدتر شدن شرايط و 
سوءاستفاده امريكايي ها از اجراي قواعد گروه ويژه 
اقدام مالي باز هم دولت مسئوليت اقدامات خود را بر 
عهده بگيرد. در حقيقت آنچه ما تاكنون شاهد بوديم 
نوعي بي مسئوليتي در خصوص تمام اتفاقاتي است 
كه در مورد برجام و ماجراه��اي بعد از آن به وجود 
آمده است. دولت عملًا با از دست دادن ابتكار عمل 
خود در صحنه اقتصادي عملًا ميدان را به نفع طرف 

مقابل خالي كرده است. 
به اين ترتيب مي توان به اعضاي مجمع تش��خيص 
مصلحت نظام و منتقدان ح��ق داد كه در خصوص 
دلايل دولت براي پذيرفتن قواعد گروه اقدام مالي با 

شك و ترديد فراواني قضاوت كنند.

دولتازپیامدهایپذیرشFATFمیگریزد!
دولتی ها هم نگران سوءاستفاده امريكا از اجرای قواعد گروه ويژه اقدام مالی از سوی ايران هستند اما نمی خواهند مسئوليت آن را بپذيرند

مهدی   پورصفا
   گزارش

وحيد احمدي |    تسنيم

فرمان�ده نيروي هوافضاي س�پاه گفت: ما چند س�ال اس�ت 
فهميده ايم كه دشمن در تلاش براي خرابكاري در حوزه موشكي 
اس�ت ولي صدايش را درنياورده ايم. آنها تلاش مي كردند در 
قطعات خرابكاري كنند و موش�ك ها روي هوا منفجر ش�ود. 
به گزارش تسنيم، سردار حاجي زاده در جشنواره سلمان فارسي 
كه صبح ديروز برگزار شد، طي سخناني اظهار داشت: جنگ هايي 
كه تاكن��ون رخ داده، ملت ها در آن آس��يب هاي زيادي متحمل 
ش��ده اند و هزينه ه��اي زيادي هم ب��راي كاهش اين آس��يب ها 

اختصاص داده شده است. 
   تهديدات غيرنظامي چند برابر تهديدات نظامي است

وي افزود: در كشور خودمان براي اولين بار براي نگهداري مهمات 
از تونل هاي زيرزميني در سال ۶3 اس��تفاده شد و تا به امروز هم 
براي نگهداري و ساخت موش��ك از اين روش استفاده مي شود و 
تا جايي كه من اطلاع دارم در تمام نيروهاي مسلح اين روند طي 
مي شود. فرمانده نيروي هوافضاي سپاه ادامه داد: با گذشت زمان 
شرايط تغيير كرده است. بايد بپذيريم كه تهديدات ادامه دارد و 
بايد بدانيم همه تهديدات هم نظامي نيس��ت. شايد بتوان گفت 

تهديدات غير نظامي امروز چند برابر تهديدات نظامي است. 
وي تصريح كرد: امروز آسيب هايي كه كشور و ملت ما مي بيند 
عمدتا در بخش غيرنظامي و عدم اجراي پدافند غيرعامل است. 
يكي از زمينه هاي دشمني در حوزه اقتصاد است كه در اين حوزه 
با جلوگيري از فروش نفت و مبادلات ارزي كار خود را ش��روع 

كرده اند. تجربه نش��ان داده است دشمن در هر زمينه اي بتواند 
ما را تهديد مي كند و بخشي از اين كار توسط عوامل خارجي و 
بخشي هم توسط عوامل داخلي انجام مي شود. يكي  از ابزارهاي 
دشمن، عمليات رواني و رس��انه اي است و اينها ابزارهايي براي 

دشمني با ملت ماست. 
  اتفاقات سال هاي اخير صيادان را بيكار كرد

حاجي زاده با اشاره به تهديدات زيست محيطي گفت:  وقتي روند 
بارش ها در 10 تا 15سال گذش��ته را ارزيابي مي كنيم مي بينيم 
كه بارش در كشورهاي  پيراموني ما افزايش و در كشور ما كاهش 
داشته است، لذا نبايد با اين موضوع ساده برخورد كرد. آيا مسئولان 
امر نبايد با حساسيت با اين موضوع برخورد كنند؟  فرمانده نيروي 
هوافضاي سپاه گفت: همين اتفاقي كه در سال هاي اخير در خليج 

فارس و درياي عمان اتفاق افتاد، موجب شد بسياري از صيادان ما 
بيكار شوند و از سوي ديگر، برخي قراردادهاي ضدصنعتي امضا 
مي كنند و اينكه كشوري مانند امارات مي آيد خوراك ماهيان را از 

دريا استخراج مي كند و در بيابان مي ريزد طبيعي نيست. 
  رد سعودي ها و اماراتي ها در اقتصاد ما پيداست

وي اظهار داشت: امروز عرصه جنگ  گس��ترش پيدا كرده است. 
همانط��ور كه م��ا موش��ك هايمان را جايي مي بريم كه آس��يب 
نبينند، اقتصاد هم بايد مقاوم باش��د. اگر اصل دشمني دشمنان 
را پذيرفته ايم، خب پس بايد خيل��ي حواس مان را جمع كنيم. با 
اين رشد فضاي سايبري در كشور اگر از آن سوي مرزها مي توانند 
در بخش هاي زيرساختي ما عمليات سايبري انجام دهند، ما در 
بخش هاي غيرنظامي بسياري از اين تهديدات را جدي نگرفته ايم، 
لذا بايد در حوزه پدافند غير عام��ل نگاه مان را متحول كنيم. وي  
گفت: رد سعودي ها و اماراتي ها در اقتصاد ما پيداست. عربستان 
در پاكستان پول مي دهد و انسان اجير مي كند تا صدها عمليات 
عليه ما انجام دهند كه يكي از آنها موفق مي ش��ود و ۲۷ پاس��دار 
شهيد شدند. سردار حاجي زاده عنوان كرد: ما يك سال است كه 
به دعوت وزارت نيرو در حوزه آب ورود ك��رده ايم و خود آنها هم 
فهميده اند كه در چند سال گذش��ته اتفاقاتي در حوزه آب افتاده 
است. الان اعلام كرده اند كه به دنبال خرابكاري در حوزه موشكي 
ما هستند. ما چند سال اس��ت كه اين موضوع را فهميده ايم ولي 
صداي��ش را درنياورده ايم. آنه��ا تلاش مي كردند ت��ا در قطعات 

خرابكاري كنند و موشك ها روي هوا منفجر شود اما تا الان هيچ 
غلطي نتوانسته اند بكنند، چون ما از قبل پيش بيني و در اين بخش 

مقاوم سازي كرده ايم.
   نفوذ به پهپادهاي امريكايي پاسخي به پررويي آنها بود
س��ردار حاجي زاده همچنين در حاش��يه اين مراس��م و در جمع 
خبرنگاران، با اشاره به نفوذ به سيستم پهپادهاي امريكايي توسط 
سپاه، گفت: زماني كه امريكايي ها به عراق آمدند گفتند اين جنگ 
طولاني خواهد شد اما همت سپاه پاسداران با محوريت نيروي قدس 
موجب شد مدت زمان اين جنگ به سه س��ال كاهش يابد. اگر ما 
امروز اين موضوع را بيان مي كنيم به اين دليل است كه امريكايي ها 
پررويي به خرج دادند و گفتند در صنايع موشكي ما قطعات معيوب 
فرس��تاده اند. س��ردار حاجي زاده تأكيد كرد: ما اين كار را كرديم 
تا به آنها بگوييم نه تنها نتوانس��تيد به اهداف خود برسيد بلكه ما 
به سيس��تم هاي ش��ما نفوذ هم كرده ايم و اين جواب آن پررويي 
امريكايي ها بود. فرمانده نيروي هوافضاي س��پاه همچنين گفت: 
بارها اعلام كرده ايم در هر بخشي كه مشكل و وابستگي وجود دارد 
آمادگي كمك داريم و همانگونه كه موشك تماماً ايراني توليد شده 
است، مي توانيم تصميم بگيريم پلت فرم ايراني براي خودرو طراحي 
كنيم و به فرانسه و كشورهاي ديگر اروپايي وابستگي نداشته باشيم. 
اخيراً عزيزان در بخش هايي از ساخت پالايشگاه مشكل داشتند و 
به ما مراجعه كردند و بخش هاي تحقيقاتي ما فعال شدند و ما تعهد 

داديم آن قطعه پيچيده را براي آنها بسازيم.

فرمانده نيروي هوافضاي سپاه:

نفوذ به سیستم پهپادهای امریکایی پاسخ پررویی آنها بود

دفاعی

 روایت آیت الله مؤمن
از عدم احراز صلاحیت حسن خمیني

يك مصاحبه از آيت الله مومن در خبرگزاري تس�نيم به مناسبت 
رحلت اين عالم بازنش�ر ش�ده است كه در بخش�ي از آن نظر اين 
عضو فقهاي شوراي نگهبان در مورد عدم احراز صلاحيت حسن 
خميني ب�راي انتخاب�ات خبرگان رهبري منعكس ش�ده اس�ت. 
پيش از اين شايع ش��ده بود كه آيت الله مومن گفته است رد صلاحيت 
سيدحسن خميني سياس��ي بوده و نه علمي، اما او در اين مصاحبه با رد 
اين نقل قول مي گويد: من اين طور حرفي نزده ام. همه چيز طبق ضوابط 
و قانون بوده است. طبق ضوابطي هركسي كه مي خواهد نامزد عضويت 
در مجلس خبرگان باشد، بايد فقهاي شوراي نگهبان از علميت و جهات 
ديگر آن اطلاع پيدا كنند. اگر علميت آنها براي فقها روشن باشد، رأي به 
صلاحيت مي دهد و اگر نباشد، تأييد نمي كند. نمي گويم كساني كه تأييد 
نمي شوند بيسواد هستند بلكه مي گويم براي فقها روشن نمي شود كه اينها 
سواد دارند. فقهاي ش��وراي نگهبان وظيفه مند هستند كه بعد از روشن 
شدن صلاحيت افراد، آنها را تأييد كنند و در اين بحث نيز براي هركسي كه 
اتفاق افتاده )عدم احراز صلاحيت( بر اساس ضوابط بوده و اينكه جنبه هاي 
سياسي داشته باشد اصلًا مطرح نبوده است. آيت الله مومن در پاسخ به 
اين سؤال كه برخي منتقدان مي گويند شوراي نگهبان چطور برخي را 
بدون آزمون تأييد كرده اما احراز صلاحيت آقاي حسن خميني را مستلزم 
امتحان دانسته است؟ مي گويد: بله، ممكن است فردي صلاحيتش براي 
ما محرز باشد كه نيازي به حضور او در آزمون نيست اما برخي كه آزمون 
نداده اند ما اطلاع از علمشان نداريم، البته ممكن است كسي سواد داشته 
باشد اما سوادش براي فقهاي ش��وراي نگهبان روشن نباشد، اگر روشن 
نباشد چه كار كنند؟ بگويند سواد دارد؟ اين افراد، قهراً بايد امتحان بدهند. 
او همچنين مي گويد كه از قبل به كساني كه دعوت به آزمون شده بودند، 
گفته شده بود كه اگر نيايند، صلاحيتشان محرز نخواهد شد: به كساني كه 
دعوت به امتحان شدند گفته شد اگر نيايند نمي  توانيم تأييد كنيم، شوراي 

نگهبان نظارت استصوابي دارد و بايد علميت را احراز كند.

 نامه نمایندگان به آملي لاریجاني 
براي برگزاري علني دادگاه فریدون

عضو هيئت رئيسه مجلس شوراي اسلامي از نامه ۳5نماينده 
مجلس به رئيس قوه قضائيه مبني ب�ر لزوم برگزاري علني 

دادگاه حسين فريدون خبر داد. 
احمد اميرآبادي در گفت وگو با »مه��ر« از نامه 35 نماينده مجلس به 
آيت الله آملي لاريجاني رئيس قوه قضائيه خب��ر داد. در اين نامه ضمن 
تشكر از اهتمام رئيس قوه قضائيه جهت برگزاري دادگاه حسين فريدون 
آمده است: برگزاري غيرعلني دادگاه آقاي حسين فريدون افكار عمومي 
را قانع نخواهد كرد، همانگونه كه مي دانيد در طول دو س��ال گذشته 
اتهامات و ابهامات متنوعي از تريبون هاي رسمي و غيررسمي به ويژه در 
فضاي مجازي راجع به ايشان منتشر شده است و اكنون هم مردم انتظار 
دارند صحت و سقم اين اتهامات نس��بت به برادر رئيس جمهور روشن 
شود و هم به نفع متهم و متهمان است كه در محضر ملت ايران از خود 
دفاع كنند. در اين صورت ملت اي��ران و افكار عمومي جهان مي توانند 
شاهد عادلانه بودن رفتار و احكام قضات جمهوري اسلامي ايران نسبت 
به وابستگان بالاترين مقام اجرايي كشور باشند. اكنون كه پرونده او و 
س��اير متهمان مربوط به اين پرونده در محاكم ويژه مفاسد اقتصادي 
طرح نشده و اين خود شائبه اي نسبت به نفوذ مقامات دولتي در دستگاه 
قضايي ايجاد كرده است تقاضا دارد براي رفع ابهام و شائبه و به منظور 
افزايش اعتماد مردم به دستگاه قضايي دستور فرماييد ادامه رسيدگي 

به پرونده ايشان به صورت علني و با حضور خبرنگاران انجام گيرد. 

   خبر

گزارش هاي مربوط به اجراي برجام صد درصد منفي اس�ت، 
زي�را امريكايي ها به ط�ور كل�ي از برجام خارج ش�ده اند و 
اروپايي ها نيز ب�ه تعهدات برجام�ي خود عم�ل نكرده اند. 
مجتبي ذوالنور رئيس كميته هس��ته اي مجلس در گفت وگو با 
خانه  ملت در خصوص ارائه گزارش از روند اجراي برجام، اظهار 
داشت: گزارش ش��ش ماهه چهارم و پنجم از اجراي برجام را به 
صحن مجلس ش��وراي اس��لامي داده ايم و گزارش بعدي يعني 

گزارش شش ماهه ششم نيز آماده است. 
رئيس كميته هسته اي كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي 
مجلس شوراي اسلامي بيان كرد: منتظريم هيئت رئيسه مجلس 
اجازه قرائت گزارش هاي چه��ارم و پنجم را بدهد كه هنوز نوبت به 
قرائت اين گزارش ها نرسيده است. وي افزود: اكنون گزارش شش 
ماهه ششم نيز كه تجميع دو گزارش سه ماهه وزارت خارجه بوده 
را در كميته هس��ته اي آم��اده كرده ايم و منتظر برگزاري جلس��ه 
كميسيون هس��تيم زيرا در زمان بررس��ي لايحه بودجه جلسات 

كميسيون برگزار نمي شود. ذوالنور با بيان اينكه گزارش هاي مربوط 
به اجراي برجام صد درصد منفي است، ادامه داد: گزارش هاي دولت 

نيز نظر بر اين دارد كه روند اجراي برجام كاملًا نامناسب است. 
نماينده مردم قم در مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه امريكايي ها 
به طور كلي از برجام خارج ش��ده اند و اروپايي ه��ا نيز به تعهدات 
برجامي خود عمل نكرده اند، گفت: تاكنون ايران به تعهدات خود 
عمل كرده و گزارش جديد آژانس بين المللي انرژي اتمي نيز بر اين 
موضوع صحه مي گذارد زيرا گزارش اخي��ر آژانس نيز بر پايبندي 
جمهوري اسلامي ايران تأكيده كرده است. رئيس كميته هسته اي 
كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس شوراي اسلامي 
با بيان اينكه ايران در چارچوب فعاليت هاي صلح آميز هسته اي به 
فعاليت خود ادامه داده و مي دهد و وقفه اي در اجراي اين موضوعات 
پيش نيامده اس��ت، گفت: بر مبن��اي اظهارات آق��اي صالحي و 
گزارش هاي منتشر شده و بنا به آشنايي و اشراف ما بر سازمان انرژي 

اتمي، نيازي به بازديد و راستي آزمايي نبود.

ذوالنور در تشريح گزارش هاي چهارم تا ششم روند اجراي برجام:

گزارش هاي مربوط به اجراي برجام صد درصد منفي  است
 در نتيج�ه الح�اق ب�ه كنوانس�يون هاي FAFT، همي�ن 
بفروش�يم.  نمي تواني�م  ه�م  را  ام�روز  نف�ت  مي�زان 
حجت الاسلام محسن مجتهد شبس��تري عضو مجمع تشخيص 
مصلحت نظام در گفت وگو با فارس، با اشاره به تصميم گيري مجمع 
تش��خيص مصلحت نظام درباره لايحه الحاق جمهوري اسلامي 
ايران به كنوانسيون مبارزه با جرائم سازمان يافته فراملي )پالرمو( 
گفت: با توجه به مطالعات فراواني كه بنده و ساير اعضاي مجمع 
درباره اين لايحه انجام داديم، مصالح پيوستن به پالرمو را بسيار كم 
و مضار آن را زياد مي بينيم. وي با اشاره به اينكه موافقان مي گويند 
با تعيين حق شرط و حق تحفظ مي توان به اين كميسيون ملحق 
شد، اظهار داشت: كنوانسيون پالرمو شروط ما را نمي پذيرد چراكه 
در مفاد اساسنامه كنوانسيون به صراحت آمده است صرفاً شروطي 
قابل پذيرش اس��ت كه با هدف كنوانسيون منافات نداشته باشد. 
مجتهد شبستري با تأكيد بر اينكه الحاق به كنوانسيون هاي مرتبط 
با گروه ويژه اقدام مال��ي )FAFT( مانع ج��دي جهت دور زدن 

تحريم ها از سوي كشور مي شود، گفت: FAFT و كنوانسيون هاي 
مرتبط آن، حزب الله، حشدالش��عبي و ساير گروه هاي عضو محور 
مقاومت را مصداق تروريس��ت تعري��ف و ما را مل��زم به پذيرش 
مصاديق مي كند. وي خاطرنشان كرد: با پالرمو ما ناچار مي شويم 
گردش هاي مالي  داخلي و خارجي خود را هم به كنوانسيون اعلام 
كنيم كه اسرار ما را براي دنيا افش��ا مي كند. در نتيجه با الحاق به 
كنوانسيون هاي مرتبط با FAFT ما همين ميزان نفتي را هم كه به 
صورت غيررسمي مي فروشيم نخواهيم توانست به فروش برسانيم 
و مرتكب خودتحريمي مي شويم. وي با يادآوري اينكه اروپايي ها از 
11مورد تعهدات خود در برجام به هيچ كدام عمل نكردند در حالي 
كه جمهوري اسلامي ايران از ۲۷مورد به همه آنها عمل كرده است، 
اظهار داشت: كانال مالي تعريف شده از سوي اروپا بسيار ضعيف 
و عوايد آن براي ايران ناچيز است چراكه فقط غذا و دارو از طريق 
آن به ايران مي دهند، در حالي كه ما امروز در توليد گندم خودكفا 

هستيم و در حوزه دارو نيز نيازهاي جزئي داريم.

مجتهد شبستري:

پذیرش FATF فروش نفت كشور را محدودتر مي كند


